

B 青海蓝皮书®

LUE BOOK OF QINGHAI

2014年 青海经济社会形势 分析与预测

ANALYSIS AND FORECAST OF ECONOMY
AND SOCIETY OF QINGHAI (2014)

主 编 / 赵宗福

副主编 / 孙发平 苏海红

分篇主编 / 马勇进 丁忠兵 鲁顺元 鄂崇荣 杜青华



社会科学文献出版社
SOCIAL SCIENCES ACADEMIC PRESS (CHINA)

2014
版

青海蓝皮书

BLUE BOOK OF
QINGHAI



2014 年 青海经济社会形势分析与预测

ANALYSIS AND FORECAST OF ECONOMY AND SOCIETY
OF QINGHAI (2014)

主 编 / 赵宗福

副 主 编 / 孙发平 苏海红

分篇主编 / 马勇进 丁忠兵 鲁顺元 鄂崇荣 杜青华



社会科学文献出版社
SOCIAL SCIENCES ACADEMIC PRESS (CHINA)

图书在版编目(CIP)数据

2014 年青海经济社会形势分析与预测/赵宗福主编. —北京:
社会科学文献出版社, 2014. 2

(青海蓝皮书)

ISBN 978 - 7 - 5097 - 5615 - 7

I. ①②… II. ①赵… III. ①区域经济 - 经济分析 - 青海省 -
2013 ②社会分析 - 青海省 - 2013 ③区域经济 - 经济预测 - 青海省 -
2014 ④社会预测 - 青海省 - 2014 IV. ①F127. 44

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2014) 第 016892 号

青海蓝皮书

2014 年青海经济社会形势分析与预测

主 编 / 赵宗福

副 主 编 / 孙发平 苏海红

分篇主编 / 马勇进 丁忠兵 鲁顺元 鄂崇荣 杜青华

出 版 人 / 谢寿光

出 版 者 / 社会科学文献出版社

地 址 / 北京市西城区北三环中路甲 29 号院 3 号楼华龙大厦

邮政编码 / 100029

责任部门 / 皮书出版中心 (010) 59367127

电子信箱 / pishubu@ssap.cn

项目统筹 / 邓泳红 高振华

经 销 / 社会科学文献出版社营销中心 (010) 59367081 59367089

读者服务 / 读者服务中心 (010) 59367028

责任编辑 / 高振华

责任校对 / 卫 晓 李 敏

责任印制 / 岳 阳

印 装 / 北京季峰印刷有限公司

开 本 / 787mm × 1092mm 1/16

版 次 / 2014 年 2 月第 1 版

印 次 / 2014 年 2 月第 1 次印刷

书 号 / ISBN 978 - 7 - 5097 - 5615 - 7

定 价 / 69.00 元

印 张 / 23. 25

字 数 / 376 千字

本书如有破损、缺页、装订错误, 请与本社读者服务中心联系更换

▲ 版权所有 翻印必究

2014 年青海蓝皮书编委会

主 任 赵宗福

副主任 谈小宁 孙发平 苏海红

编 委 (以姓氏笔画排列)

丁忠兵	马 林	马进虎	马勇进	马洪波
王 绚	田俊量	孙发平	匡 湧	苏海红
杜青华	杨自沿	张立群	张宏岩	张贺全
张善明	尚玉龙	拉毛措	郑 锋	赵宗福
赵念农	赵 晓	赵衍亮	胡维忠	饶 勇
侯碧波	党明德	谈小宁	曹 萍	康 玲
鄂崇荣	储祥好	韩建华	鲁顺元	

主要编撰者简介

赵宗福 青海省社会科学院党组书记、院长，民俗学博士，教授；享受国务院特殊津贴专家。兼任中国民俗学会副会长、中国少数民族文学学会副理事长、青海省民间文艺家协会主席、青海省民俗学会会长、青海省昆仑文化研究会会长等职，同时兼任日本爱知大学、西北民族大学等国内外多所大学客座或特聘教授。研究方向为民俗学、民间文艺学以及古典诗歌。长期从事地方文化史和民俗文化学的教学与研究，在中国古典神话、民间文学、西部诗歌史、青海文化史、民俗文化学等方面均有一定建树。近年来致力于昆仑文化的研究与相关学术活动的组织，先后策划主办“昆仑文化与西王母神话国际学术论坛”、“昆仑神话与世界创世神话国际学术论坛”、“昆仑神话的现实精神与探险之路国际学术论坛”、“土文化国际学术研讨会”、“格萨尔与世界史诗国际学术论坛”等国际学术会议，在海内外学界产生较好影响。先后获得“首届钟敬文民俗学奖”、“大昆仑文化杰出学术理论奖”，“全国先进工作者”、全国文联“德艺双馨会员”、“青海省优秀教师”、“全国非物质文化遗产保护先进个人”、“青海省劳动模范”等荣誉称号。多年来出版《花儿通论》、《昆仑神话》、《青海多元民俗文化圈研究》、《青海花儿大典》、《青海历史人物传》等20余部书籍，在海内外学术杂志发表论文等100余篇。目前正在主持国家社会科学重大项目“昆仑文化与中华文明研究”。27项成果获省部级以上优秀科研成果奖，基本为独著成果，其中中国青年哲学社会科学优秀奖1项，青海省哲学社会科学优秀成果一等奖3项、二等奖4项，青海省文艺评论奖一等奖1项，青海民间文艺成果一等奖1项。

孙发平 青海省社会科学院副院长，研究员，享受国务院特殊津贴专家。兼任日本爱知大学国际中国学研究中心客座研究员、中国城市经济学会理事、青海省委党校和青海省委讲师团特邀教授等职。研究方向为市场经济和区域经济学。主著及主编书籍 10 余部，发表论文 90 余篇，主持课题 30 多项。主要成果：《中国三江源区生态价值与补偿机制研究》、《“四个发展”：青海省科学发展模式创新》、《青海转变经济发展方式研究》、《循环经济理论与实践——以柴达木循环经济试验区为例》、《中央支持青海等省藏区经济社会发展政策机遇下青海实现又好又快发展研究》、《青海“十二五”时期“六个走在西部前列”研究报告》等。获青海省哲学社会科学优秀成果一等奖 3 项、二等奖 2 项、三等奖 5 项，获青海省优秀调研报告一等奖 3 项、二等奖 3 项、三等奖 2 项。

苏海红 青海省社会科学院副院长，研究员，青海省级优秀专家。兼任青海省青联副主席、中国生态经济学会理事、中国农牧渔业学会理事等职。先后被授予全国“三八”红旗手、青海省“三八”红旗手、青海省直机关“十大女杰”等荣誉称号。研究方向为区域经济、农村经济和生态经济。出版学术专著 2 部，发表论文及调研报告 80 余篇，主持和参与国家课题 4 项，主持和参与省部级课题和省市委托课题 30 余项。主要成果：《中国藏区反贫困战略研究》、《中国西部城镇化发展模式研究》、《三江源国家生态保护综合试验区生态补偿实施方案研究》、《加强和创新青海社会建设与社会管理研究》、《构建青海企业信用制度研究》等。在省级哲学社会科学优秀成果评奖中，获一等奖 3 项、二等奖 3 项、三等奖 8 项。

摘 要

《2014 年青海经济社会形势分析与预测》是一部具有综合性、原创性、前瞻性的研究报告集成,以青海省经济、社会、政治、文化、生态等各领域的重大理论和现实问题为研究内容,从战略高度对青海经济社会发展进行综合分析和科学预测,真实、全面地反映青海经济社会发展形势。全书由青海省社会科学院组织长期从事青海经济社会发展方面的专家学者撰写,既有学者对青海现实和未来经济社会发展的认知及分析,也有不同区域、不同行业权威部门的看法和观点,力求为党委政府科学决策提供高质量的智力支持,为公共政策和社会政策选择提供理性参照,同时为各级党政领导、企业决策和社会公众提供资讯参考。

全书包括总报告、经济、社会、特色、区域等五个篇目。其中总报告在对青海省经济发展、社会发展总体运行情况分别进行全面阐述的基础上,针对宏观形势带来的机遇和挑战,结合省情实际对 2014 年青海经济发展和社会发展趋势进行了全景式分析预测,提出了未来发展的思路和具有可操作性对策建议;经济篇以影响青海经济发展的主要行业、领域以及重大现实问题为主要研究专题,内容涵盖投资、财政、税收、金融、房地产、保险以及特色产业发展等领域和相关热点问题;社会篇以涉及青海社会发展的主要行业、领域及重大现实问题为主要研究领域,内容涵盖教育、交通、文化等领域以及社会中间阶层、城乡收入等社会热点问题;特色篇立足青海省情,放眼全国,选择具有青海特色并对全国有一定影响力的重大理论和现实问题进行学术性专题研究,分别就青海在实现“中国梦”中的重要价值,青海加快国家循环经济发展先行区、国家生态文明先行区、国家民族团结进步先行区建设,青海“新四化”同步发展,青海的发展矛盾与“改革红利”路径,青海第三产业与城镇化互动发展,青海文化产业发展等进行了全局性、战略性



和前瞻性的学理性研究探讨；区域篇以青海各具特色的区域为研究对象，分别就区域发展中的重大问题，如西宁市现代都市休闲观光农业发展、西宁市公共外交发展、海西州太阳能发电基地建设、海南州绿色产业集聚桥头堡建设、海北州农牧业新型经营主体培育、三江源生态移民安置成效等方面进行阐释研究。

Abstract

The *Analysis and Forecast of Economy and Society of Qinghai (2014)* is a collection of comprehensive, original and farsighted research reports concerning major theoretical and practical issues in economic, social, political, cultural and ecological fields in Qinghai province. It offers comprehensive analyses of and scientific forecasts for Qinghai's socio-economic development from a strategic perspective, and reflects on Qinghai's economic and social development in a real and all-round way. All the contributors are experts or scholars who have been engaged in the study of Qinghai's socio-economic development for years. All the articles, either about their understanding and analyses of the present and future economic and social development of Qinghai, or views and opinions of authoritative institutions in various areas and sectors, aim to provide high quality intellectual support for the scientific decision-making of the Party and governmental organizations, serve as rational reference for public and social policy choice, and provide information for government leaders at all levels, enterprises and the public as well.

The book comprises of five parts, namely, General Reports, Economic Reports, Social Reports, Special Reports and Local Reports. General Reports, on the basis of overall analyses of the social and economic operation of Qinghai and its opportunities and challenges brought about by the macro-economy, offer some general forecasts of Qinghai's economic and social development in 2014 and propose feasible suggestions or advice for its future development. The part of Economic Reports consists of research on the major sectors, areas and practical issues that are crucial to the economic development of Qinghai, covering such fields as investment, finance, taxation, banking, real estate, insurance, specialty industries, besides some hot topics. Social Reports focus on the major sectors, areas and practical issues pertaining to the social development of Qinghai, including education, transportation, culture, middle class, urban and rural incomes, etc. Special Reports are strategic, prospective and overall studies on theoretical and practical issues with Qinghai characteristics and national influence, including: the role of Qinghai in the realization



of the “Chinese dream”, the acceleration of the construction of national pilot zone of circular economy, national pilot zone of ecological protection and nationally-advanced region in ethnic unity, the synchronized development of a new mode of industrialization, informatization, urbanization and agricultural modernization in Qinghai, contradictions in Qinghai’s development and the path to yielding “reform dividends”, the interactive development between Qinghai’s tertiary industry and urbanization, the development of Qinghai’s cultural industry. Local Reports focus on areas with unique features in Qinghai, exploring major issues in local development such as the development of agro-tourism in Xining, the development of public diplomacy in Xining, the construction of solar energy base in Haixi prefecture, the construction of pilot green industry zone in Hainan prefecture, the cultivation of new-style operators of agriculture and animal husbandry in Haibei prefecture, the effectiveness of ecological migration in Sanjiangyuan area.

目 录



Ⅱ I 总报告

- Ⅱ.1 2013 ~ 2014 年青海经济发展形势分析与预测
..... 经济形势分析课题组 / 001
- Ⅱ.2 2013 ~ 2014 年青海社会发展形势分析与预测
..... 社会形势分析课题组 / 020

Ⅱ II 经济篇

- Ⅱ.3 青海固定资产投资结构及投资效果分析研究 赵玉华 毛丽青 / 038
- Ⅱ.4 青海民生支出分析报告 刘怀文 / 050
- Ⅱ.5 地方税收结构与青海经济发展关系探析
..... 杨菱芳 杨素珍 张之发 / 060
- Ⅱ.6 青海国税 2013 年收入情况及 2014 年收入预测
..... 方复正 张宏娟 / 073
- Ⅱ.7 青海金融业支持实体经济发展的特点分析与
对策建议 郑 锋 韩涌泉 龚剑锋 / 082
- Ⅱ.8 青海省房地产业 2013 年运行形势及发展趋向 马成贵 / 094
- Ⅱ.9 青海保险业服务经济社会发展状况分析与思考
..... 赵衍亮 吉桂军 / 104

Ⅲ 社会篇

- Ⅲ.10 青海省中间阶层的发展状况与趋势分析 石德生 / 116
- Ⅲ.11 青海教育发展状况分析与展望 王 绚 王振岭 / 128
- Ⅲ.12 实现青海城乡居民收入翻番目标的形势分析与
对策建议 苏海红 朱 华 杨 军 / 141
- Ⅲ.13 推进青海城乡道路客运一体化研究 张旭东 / 155
- Ⅲ.14 以对外文化交流拓展“大美青海”品牌研究
..... 付国栋 祁 鑫 / 165
- Ⅲ.15 青海省农（牧）家书屋发展现状及趋势分析
..... 王丽莉 刘 峻 崔俊杰 / 174

Ⅳ 特色篇

- Ⅳ.16 青海在实现“中国梦”中的重要价值研究
..... 赵宗福 鲁顺元 鄂崇荣 张生寅 / 184
- Ⅳ.17 青海建设国家循环经济发展先行区探析
..... 孙发平 冀康平 曲 波 / 197
- Ⅳ.18 青海加快建设国家生态文明先行区研究报告
..... 苏海红 马生林 / 210
- Ⅳ.19 关于青海加快建设国家民族团结进步先进区的
研究报告 青海省社会科学院课题组 / 225
- Ⅳ.20 加快推进青海“新四化”同步发展的路径与
对策建议 青海省社会科学院课题组 / 236
- Ⅳ.21 现阶段青海的发展矛盾与实现“改革红利”
问题研究 青海省社会科学院课题组 / 250
- Ⅳ.22 青海省第三产业与城镇化互动发展的实证研究 刘晓平 / 264
- Ⅳ.23 青海文化产业发展存在的主要问题及对策建议 解占录 / 277

B V 区域篇

- B.24 西宁现代都市休闲观光农业发展研究 丁忠兵 德青措 / 289
- B.25 海西州建设国家太阳能发电基地研究
..... 冀康平 马晓峰 曲 波 / 301
- B.26 海南州打造东连西接绿色产业集聚发展桥头堡的
调查研究 苏海红 王佐发 德青措 / 311
- B.27 海北州培育农牧业新型经营主体调查研究 马生林 李永福 / 324
- B.28 青海三江源生态移民安置效果调研与建议
..... 孙发平 杜青华 鲁顺元 才项多杰 / 333
- B.29 基于国际化进程中大力推进西宁市公共外交研究
..... 崔青山 王恒生 / 345

CONTENTS



Ⅰ General Reports

- Ⅰ.1 An Analysis of and Forecast for the Economic Development of Qinghai (2013-2014)
Research Group on Analysis of and Forecast for the Economic Development of Qinghai / 001
- Ⅰ.2 An Analysis of and Forecast for the Social Development of Qinghai (2013-2014)
Research Group on Analysis of and Forecast for the Social Development of Qinghai / 020

Ⅱ Economic Reports

- Ⅱ.3 An Analysis of the Structure and Effect of Fixed Asset Investment in Qinghai
Zhao Yuhua, Mao Liqing / 038
- Ⅱ.4 An Analytical Report on Qinghai's Expenditure for People's Livelihood
Lin Huaiwen / 050
- Ⅱ.5 An Exploration and Analysis of the Relationship between Tax Structure and Economic Development in Qinghai
Yang Lingfang, Yang Suzhen and Zhang Zhifa / 060
- Ⅱ.6 State Tax Revenue of Qinghai in 2013 and Its Forecast for 2014
Fang Fuzheng, Zhang Hongjuan / 073
- Ⅱ.7 An Analysis of the Features of the Financial Support for the Development of Real Economy in Qinghai and Policy Suggestions
Zheng Feng, Han Yongquan and Gong Jianfeng / 082

- B. 8 The Real Estate Industry of Qinghai Province in 2013 and Its Development Trend *Ma Chenggui* / 094
- B. 9 An Analysis of and Some Reflections on the Role of Qinghai's Insurance Industry in Promoting Socio-Economic Development *Zhao Yanliang, Ji Guijun* / 104

BIII Social Reports

- B. 10 An Analysis of the Situation and Development Trends of the Middle Class in Qinghai Province *Shi Desheng* / 116
- B. 11 An Analysis of and Forecast for the Development of Education in Qinghai *Wang Xuan, Wang Zhenling* / 128
- B. 12 An Analysis of and Some Policy Suggestions for Realizing the Goal of Doubling the Income of Urban and Rural Residents in Qinghai *Su Haihong, Zhu Hua and Yang Jun* / 141
- B. 13 A Study on Promoting an Integrated Urban-Rural Transportation System in Qinghai *Zhang Xudong* / 155
- B. 14 A Research on Promoting the Provincial Image of "The Magnificent Qinghai" through International Cultural Exchange *Fu Guodong, Qi Xin* / 165
- B. 15 An Analysis of the Situation and Development Trend of Village Libraries in Qinghai Province *Wang Lili, Liu Jun and Cui Junjie* / 174

BIV Special Reports

- B. 16 A Research on the Role of Qinghai in the Realization of the "Chinese Dream" *Zhao Zongfu, Lu Shunyuan, E Chongrong and Zhang Shengyin* / 184
- B. 17 An Exploration and Analysis of the Construction of National Pilot Zone of Circular Economy in Qinghai *Sun Faping, Ji Kangping and Qu Bo* / 197
- B. 18 A Research Report on Accelerating the Construction of a National Pilot Zone of Ecological Protection in Qinghai *Su Haihong, Ma Shenglin* / 210



- B. 19 A Research Report on Accelerating the Construction of Nationally-Advanced Region in Ethnic Unity *Research Group* / 225
- B. 20 The Path to Accelerating the synchronized development of a new mode of industrialization Informatization, Urbanization and Agricultural Modernization in Qinghai and Policy Suggestions *Research Group* / 236
- B. 21 A Research on the Contradictions in Qinghai's Development and the Path to Yielding "Reform Dividends" *Research Group* / 250
- B. 22 An Empirical Research on the Interaction between the Development of Tertiary Industry and Urbanization *Liu Xiaoping* / 264
- B. 23 Major Problems in the Development of Qinghai's Cultural Industry and Some Policy Suggestions *Xie Zhanlu* / 277

BV Regional Reports

- B. 24 A Research on the Development of Agro-Tourism in Xining *Ding Zhongbing, De Qingcuo* / 289
- B. 25 A Research on the Construction of State-Level Solar Energy Base in Haixi Prefecture *Ji Kangping, Ma Xiaofeng and Qu Bo* / 301
- B. 26 A Survey and Research on the Construction of a Green Industry Bridgehead Linking China's Eastern and Western Regions in Hainan Prefecture *Su Haibong, Wang Zuofa and De Qingcuo* / 311
- B. 27 A Research on the Cultivation of New-Style Operators of Agriculture and Animal Husbandry in Haibei Prefecture *Ma Shenglin, Li Yongfu* / 324
- B. 28 A Survey of the Effectiveness of Ecological Migration in Sanjiangyuan Area and Suggestions *Sun Faping, Du Qinghua, Lu Shunyuan and Caixiang Duojie* / 333
- B. 29 A Research on Promoting Public Diplomacy in Xining in the Process of Its "Going Global" *Cui Qingshan, Wang Hengsheng* / 345

总 报 告



General Reports

B. 1

2013 ~ 2014 年青海经济发展 形势分析与预测

经济形势分析课题组*

摘 要:

2013 年,面对一年来国内外复杂多变的经济环境,青海省委、省政府准确把握发展大势,主动应对各种困难和挑战,出台了一系列重大政策举措,推动全省经济保持了平稳较快发展的良好态势。展望 2014 年,全球经济形势仍不容乐观,青海经济发展面临的外部环境仍较严峻,全面贯彻落实党的十八届三中全会精神、深化经济体制改革、释放改革红利将是推动青海经济持续健康发展最主要的着力点。基于当前青海经济发展趋势,结合对 2014 年青海推进全面深化改革的乐观预期,本文预测 2014 年青海经济将保持 11% 左右的速度增长,并对扎实

* 课题组成员:苏海红,青海省社会科学院副院长、研究员,研究方向:区域经济学;丁忠兵,青海省社会科学院经济研究所副所长、研究员,研究方向:农村经济。